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ZPRAVODAJ FARNOSTI
PŘI KOSTELE sv. TOMÁŠE V BRNĚ

Motto:

”
Postní doba je časem milosti, v němž se poušt’ opětovně stává místem první lásky.

Bůh vychovává svůj lid, aby se vymanil z otroctví a zakusil přechod ze smrti do života.
Jako ženich nás znovu přitahuje k sobě a k našemu srdci šeptem pronáší láskyplná

slova.“

(Papež František, poselství
k postní době 2024)

Úvodní slovo

Milí farníci,

je to jen pár týdnů, kdy skončila
doba vánoční, a už stojíme na prahu
velkého postu . . .

Popeleční středou, která letos
připadá na 14. únor, vstupujeme
do čtyřicetidenního postního
období, jehož smyslem je vnitřní
očista člověka. Přijetí popelce při
bohoslužbách Popeleční středy je
znamením kajícnosti převzatým

z biblické tradice a uchovávaným
v církvi až po dnešní dobu.
Symbolicky se tak naznačuje stav
hříšného člověka, který vyznává
před Bohem svůj hřích, vyjadřuje
vůli vnitřně se obrátit a prosí o Boží
odpuštění.

Tímto znamením začíná zároveň
příprava na velikonoční svátky.
Prožíváme spolu s katechumeny
jejich poslední týdny před křtem,
a sami se připravujeme na obnovu
křestního zasvěcení o velikonoční
vigilii. Jak řekl jeden starý církevní
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otec (sv. Ambrož): Církev zná nejen
vodu křtu, ale i slzy pokání. A tak
věřící obvykle slaví v hojnějším počtu
svátost smíření. Podobně jako jiné
roky, i letos chceme k přijetí této
svátosti dát před Velikonocemi větší
prostor.

Ježíšova výzva k obrácení
a k pokání, stejně jako už
u starozákonních proroků, nemíří
především na vnější skutky, posty
a umrtvování, ale na obrácení srdce,
na vnitřní pokání. Bez něho totiž
zůstávají kající skutky nepravdivé.
Vnitřní obrácení naopak nutí k tomu,
aby se tento postoj projevil navenek.
Jde o radikální rozchod s hříchem, což
znamená odvrácení se od zla a nové
zaměření celého života k Bohu, a to
je především dílem Boha v životě
člověka. Bůh nám dává sílu a možnost
začít znovu. Když (znovu)objevíme
velikost Boha a jeho láskyplný
vztah k nám, snažíme se odpovídat
adekvátním způsobem. Vnitřní
pokání křest’ana může mít velmi
rozmanité projevy, které nacházejí
vhodnou podobu podle potřeb doby.
Jedním z takových způsobů může být
něco z oblasti ekologie – například
omezení zbytečných jízd autem apod.

Pokání ovšem vždy vychází z bib-
lické a církevní tradice a je za-
měřeno na zkvalitnění vztahu k Bohu,
k druhým lidem i k sobě samému,
a tím vede i ke zlepšení života a atmo-
sféry v celé společnosti.

Vyprošuji nám všem požehnanou
postní dobu.

Váš farář Jan Mráz

Informace

• Popeleční středa 14. února 2024
je počátkem postní doby, kterou
zahájíme znamením popelce. Toto
znamení kajícnosti nám připomíná
pomíjivost věcí tohoto světa.
Odříkání ale není cílem, má být
pomocí, prostředkem pro ztišení
a povzbuzením k dobrým skutkům.
Popeleční středa je dnem přísného
půstu. Postní řád předepisuje úplné
zdržení se masa a střídmost v pokrmu,
což se vykládá jako „najíst se jen
jednou dosyta“ a platí pro dospělé
křest’any od 18 do 60 let věku.

• Adorace. V souvislosti s vy-
hlášeným rokem modlitby na rok
2024 bude v našem kostele každý
čtvrtek (mimo letní prázdniny) tichá
adorace. Začátek v 16.30. Ukončena
bude svátostným požehnáním v 17.15.
První adorace se uskuteční 15. 2. 2024.

• Komentovaná prohlídka kostela
kostela blahoslavené Marie Restituty
bude v neděli 18. února 2024 od 15.00
hod. Kostel se nachází v Brně-Lesná,
Nezvalova 13 (konečná tramvaje č. 9).
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Zve a kostelem vás provede otec Pavel
Hověz, bývalý farář farnosti Lesná.

• Křížové cesty. V postní době
budeme konat pobožnosti křížové
cesty, a to v úterky (zejména pro děti)
a pátky vždy v 17 hodin.

• Generální úklid před Velikonoceni
bude v sobotu 16. března od 8.45 (po
ranní mši svaté). Prosíme všechny, kdo
se mohou zapojit, o pomoc.

• Svátost nemocných. Jak je již v naší
farnosti zvykem, v postní době bude
možnost společného přijetí svátosti
nemocných. Její udílení plánujeme na
pátek před Květnou nedělí, to je 22. 3.
2024 při večerní mši svaté.

• Farní bazar. V sobotu 23. 3. 2024
se uskuteční na faře na Lidické Farní
bazar. Prodávat a vyměňovat se
budou především dětské oblečení,
boty, lyže, hračky, atd . . . , ale přinést
může každý, co chce. Část výtěžku
z každého prodeje bude určena
na podporu dětských katechezí
v našem kostele a na dětskou
scholu. Akce bude v odpoledních
hodinách, čas bude v ohláškách
upřesněn. Každý, kdo by se chtěl
zapojit do prodeje, kontaktujte Lucii
Kalichovou (mobil: 737 843 073; email:
lucie.kalichova@gmail.com).

• Zpovídání před Velikonocemi. Ve
Svatém týdnu bude příležitost ke
svaté zpovědi, vždy od 15.30 hod.

Slovo nemocným

„Lékař řekl, že neví, kdy se setkám
s Ježíšem, ale že se to stane brzy.“ Tato
slova napsala Svatému otci přímo
z nemocnice sedmnáctiletá dívka,
Edna Rodriguesová. Přestože prožívá
velké utrpení, nemoc přijímá s klidem,
který přivedl papeže Františka
k pohnutí. Prostřednictvím krátkého
videa ji pozdravil. Jeho slova reagují
na to, že Edna obětovala svoji nemoc
za zdárný průběh Světových dnů
mládeže v Lisabonu. Stejně jako ona,
i každý nemocný může dát své nemoci
smysl tím, že těžkosti s ní spojené
obětuje na nějaký dobrý úmysl.
Dobro, které se tímto způsobem
může projevit v životě mnoha lidí se
potom stává pilířem pro budování
nebeského království. Do papežových
slov si každý může vložit svoje jméno.
Nemám pochybnost o tom, že by chtěl
Svatý otec povzbudit takto každého
nemocného z naší farnosti, který bude
jeho zprávu číst.

„Edno, vzpomínám na tebe.
Vzpomínám si, že jsi za Den mládeže
obětovala svou nemoc, svou bolest. Děkuji
ti za to a děkuji ti, že pokračuješ v boji,
pokračuj, pokračuj! Pokračuj v modlitbách
za tolik mladých lidí, kteří potřebují sílu
jít dál. Nezapomínej, že jsi jedním z pilířů
Dne mládeže. At’ ti Bůh žehná, at’ nad
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tebou bdí Panna Maria a nezapomeň se
modlit také za mě. Ciao.“

P. Josef Janoušek, kaplan

Z farní charity

Milí čtenáři Tomáška!
Zdravíme vás na konci jarních

prázdnin na stránkách Tomáška. Ten-
tokrát se ještě vrátíme k vánočním
balíčkům a Tříkrálové sbírce.

Vánoční balíčky

V tomto roce jsme z vašich
příspěvků naplnili 7 vánočních
balíčků, kterými jsme podarovali
hlavně bezdomovce a potřebné
z naší farnosti a okolí našeho
kostela. Něco jsme poslali i do
Domova svaté Markéty a také
bezdomovcům do střediska Charity
Brno na Bratislavské. Tentokrát se
sešlo podstatně méně cukroví i ovoce
než v minulých letech. Cítíme, že tato
služba, která trvá už 30 let, splnila
svůj účel a do příštích let bude třeba
hledat nové formy pomoci. Prosíme
vás o modlitbu i případné nápady, zda
a jak pokračovat.

Tříkrálová sbírka

Prostřednictvím charitní poklad-
ničky jsme na Tříkrálovou sbírku vy-
brali 35 055 Kč.

V celé ČR se při letošní Tříkrálové
sbírce vybralo 172 525 411 Kč.

V naší diecézi se vybralo:

Tříkrálová sbírka 2024 částka (Kč)
DCh Brno 115 782
OCh Blansko 3 476 593
OCh Břeclav 4 058 983
OCh Hodonín 4 733 675
OCh Jihlava 2 799 568
OCh Rajhrad 6 415 131
OCh Tišnov 2 412 578
OCh Třebíč 4 131 649
OCh Žd’ár nad Sázavou 5 129 250
OCh Znojmo 3 257 691
Služby Brno 3 590 159
Celkem 40 121 059

Dary

Peníze, které jste darovali ještě do
konce roku 2023, jsme použili takto:

Léky pro nemocné leprou LL 2 000 Kč
Světlo pro svět – prevence a léčba
slepoty a systémová podpora osob
s postižením v rozvojových zemích

2 000 Kč

Přehled darů za rok 2023

V loňském roce jsme peníze
darovali na následující potřeby:

Léky pro nemocné leprou LL 11 000 Kč
Světlo pro svět – prevence a léčba
slepoty a systémová podpora osob
s postižením v rozvojových zemích

11 000 Kč

Pomoc Ukrajině 50 000 Kč
Pomoc Ukrajině 10 Euro

Celkem 91 000 Kč a 10 Euro
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Blíží se postní doba, a tak vám
všem vyprošujeme dar opravdového
pokání a obrácení.

Dobrovolníci farní charity

O modlitbě

Rok 2025 je Jubilejní rok. V rámci
přípravy na tento rok vyhlásil pa-
pež František Rok modlitby. Učinil
tak 21. 1. 2024. Celý rok 2024 tedy
můžeme prohlubovat tento velký dar,
jakým modlitba je. Rok modlitby je
„věnován znovuobjevení velké hod-
noty a nezbytné potřeby modlitby jak
v osobním životě, tak v životě církve“,
uvedl papež. (V naší farnosti bude
možné v této souvislosti zúčastnit
se adorace Nejsvětější svátosti každý
čtvrtek od 16.30 do 17.15) Proto bych
se rád v tomto článku, který bude
na pokračování, věnoval právě tématu
modlitby.

Příprava na modlitbu

První důležitá věc, která se týká
modlitby, je abychom se na mod-
litbu připravili. To stejné platí i ve
světských záležitostech. Jak píše Ro-
mano Guardini: „Kdo umí ocenit do-
brou hudbu, rovněž nepřijde na kon-
cert v posledním okamžiku a neza-
čne naslouchat hned, kdy je ještě
pln ruchu ulice, nýbrž přijde včas
a připraví se na vnímání krásy. Kdo
má smysl pro důležité a velké, ten se

dříve, než se jím začne zabývat, vy-
maní z rozptýlenosti a dá se vnitřně
do pořádku. To platí i při modlitbě
a zde ještě více, protože Bůh je skrytý
a musí být hledán ve víře.“ Jak dále
rozvádí tuto myšlenku, platí, že aby
byla „modlitba pravá, musí to, co
náleží posvátné sféře, získat prostor,
aby se mohlo projevit.“ Co je obsa-
hem takové přípravy by bylo možné
rozvést z mnoha aspektů. Především
však je třeba ji zmínit jako soustředění.

Soustředění je zklidnění. Zklidnit
se znamená vymanit se z uštvanosti.
Z neustálé potřeby „být online“.
Soustředit se – to je překonat klam
vnitřního nepokoje, že musím vyřídit
ještě spoustu věcí a že tedy nemám
na modlitbu čas. Jinak řečeno to také
znamená být plně přítomen. Mnohdy
stačí soustředěná chvíle na Boha,
kterou mu dáme uprostřed práce,
abychom znovu zaměřili správně
směr, kterým kráčí naše srdce. A tyto
malé ostrůvky soustředění během
dne potom také pomáhají lépe se
soustředit na modlitbu „větší“,
například na mši svatou. I zde ale
platí, že přijít dřív do kostela pomůže
„naladit“ lépe našeho ducha. Pro
rodiny, které mají děti, bude velmi
důležité propojovat péči o rodinu se
střelnou modlitbou. Přesto si myslím,
že být chvíli sám potřebuje každý
z nás. Naslouchejme této potřebě
vnitřního ztišení, soustředění. A bude
se nám modlit lépe.

P. Josef Janoušek, kaplan
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Knížky vzadu v kostele

Milí farníci,

možná jste si povšimli, že již delší
dobu se vzadu v kostele objevují různé
drobné knížky a brožury. Dávám je
tam já. Nejprve to byly knížečky, které
nám zbyly z rozesílání našim dárcům
na stavbu kostela v Lesné. Nabídl
jsem je k dispozici zájemcům a nepsal
jsem tam žádnou cenu. Před dvěma
lety se na mne obrátily sestry bosé
karmelitky, které budují ze starého
statku klášter a kostel v Drastech
u Prahy, abych jim dal nějaké rady,
jak jsme získávali finance na kostel
v Lesné. Od té doby jim pomáhám.
Připojil se i P. Marek Dunda, jeden
z vydavatelů časopisu Milujte se!,
a dodal větší množství publikací.

Asi jste si všimli, že ve vystavených
knížečkách je vzadu nalepena
samolepka s jejich číslem účtu a vložen
jejich leták. Pokud chcete za odebrané
publikace, označené na vnitřní zadní

straně obálky onou nálepkou něco
sestrám dobrovolně darovat, prosím
nevkládejte svůj příspěvek do kostelní
pokladničky (jak se to občas děje),
ale pošlete ho přímo sestrám na jejich
účet: 115-3844130247/0100.

Podpoříte tak dobré dílo. Děkuji.

P. Pavel Hověz, výpomocný kněz

Příprava na první svaté
přijímání

Milí rodiče,

příprava na první svaté přijímání
a první svatou zpověd’ začne v naší
farnosti v neděli 25. 2. 2024 v 10 hodin
v ministrantské sakristii. První svatá
zpověd’ bude v sobotu 25. 5. 2024,
čas bude upřesněn. Slavnost prvního
svatého přijímání je naplánována na
slavnost Nejsvětější Trojice v neděli
26. 5. 2024 při mši svaté v 9 hodin.
Příprava je určena pro děti, které
navštěvují 2. a 3. třídu. Svoje děti
prosím přihlaste přes google for-
mulář, který naleznete na webových
stránkách farnosti. V případě starších
dětí, které dosud přípravu neab-
solvovaly, kontaktujte individuálně
kaplana. Těším se na celou přípravu
a společné setkávání.

P. Josef Janoušek, kaplan
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Novoroční farní výlet

Sešli jsme se v prvním dni letošního roku a vyrazili z Brna přes Lelekovice
do Vranova. Vycházka vedla poutní cestou Panny Marie Sedmiradostné. Jed-
notlivá zastavení jsou citlivě zasazená do krajiny, v moderním provedení,
s krásnými kresbami Milivoje Husáka. U každého je možné načíst QR kód
s příslušným čtením, takže jsme se krátce pomodlili a přečetli i doprovodný
text. Cesta ubíhala díky příjemným rozhovorům, krásným výhledům i dobrým
svačinkám.

Děkujeme všem, kteří se připojili a těšíme se na další putování.

Jitka a Petr Venhudovi
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Farní karneval „Z pohádky do pohádky“
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Po několikaleté pauze způsobené
Covidem i rozpadem původního or-
ganizačního týmu jsem čekala na im-
pulz, zda farní karneval vůbec ob-
novit. A ten přišel v podobě pana kap-
lana, který už na podzim rozhodl, že
karneval prostě bude, a také několika
dalších odvážných žen, které se orga-
nizace ujaly se mnou (díky Marušce,
Lucce a Terce). ,

Po chvilkovém váhání, zda akci
spojit s jakubskou farností a hledání
vhodného termínu i místa, jsme se
rozhodli přesunout karneval z farní
kavárny do sálu salesiánské oratoře
v Žabovřeskách. A rozhodnutí to

bylo výborné, protože počet účast-
níků, skvělé zázemí i neomezený pros-
tor na hry i běhání udělaly z akce
jedinečný zážitek.

Na jednom místě se sešlo hned
několik pirátů, princezen, víl, zajíčků,
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supermanů a kovbojů, celým odpoled-
nem nás provázel duhový jednorožec
(alias Veverka). Tančilo se nejen na
novinách, hráli jsme si s balonky, pře-
tahovali jsme se o lano, a nakonec
jsme natrénovali i kratičké vystoupení
pro rodiče na píseň „Přilákejte go-
rilu“. Do závěrečného úklidu se zapo-
jil úplně každý, takže se nám podařilo
dostat sál během chvilky do původ-
ního stavu. Na památku nám zůstaly
alespoň fotky a plakát z akce, které
můžete vidět na nástěnce v zákristii.

Veronika Veverka Papoušková

Kostelnické postřehy

Sedm let jsem u vás sloužil ...
Je to už 7 let, co jsem souhlasil, že
zkusím práci kostelníka. Hodně mi
to změnilo život, i když jsem tvrdil,

že jen dočasně zastupuji, než se na-
jde někdo plnohodnotný. To už ne-
platí. Všichni jsme dočasní, ale nikdo
někoho dalšího nehledal, takže o za-
stupování se nedá mluvit. Už je
naopak pomalu potřeba hledat, kdo
zastoupí mě.

Také jsem začal častěji psát
do Tomáška, protože moje první
postřehy, kde jsem popsal svoje
zkušenosti z prvního roku služby,
měly velký ohlas. Pak už jsem měl
zpětnou vazbu jen ojediněle. Více
ohlasů jsem měl až na článek v minu-
lém čísle. Nebylo to kvalitou textu,
ale kvalitou osoby, o které jsem psal.
Otec Jan Zachoval, byl můj celoži-
votní kamarád, takže jsem věděl, že
byl výjimečný, ale netušil jsem, jak
moc mimořádný člověk to byl. Měli
potřebu si o něm více popovídat
i ti, kteří Honzu potkali jen jednou
v životě, tak silný zážitek to pro ně
byl. S jeho rodným bratrem jsme si
připomněli, co nám Honza vždycky
přál do nového roku: ”At’ je lepší, než
si myslíme, že bude!“

Snad bude, ale nebude to
jednoduché. Vím, že neúcta k lid-
skému životu se objevuje od
pradávna, nezačal s tím předloni
Putin, ale je nyní nějak intenzivnější
a víc se přibližuje. Občas provázím po
našem kostele různé skupiny, a když
se mě ptají, co tu máme nejcennějšího,
vždycky říkám: ”Ted’ momentálně
jste to vy. Každý člověk je cennější
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než všechny umělecké a historické
poklady.“

V minulých postřezích jsem psal
o volbách do Pastorační rady farnosti.
Přes moje výhrady k volbě poradního
orgánu, to byly nakonec nejúspěšnější
volby mého života. Hned tři z těch,
které jsem volil, se dostali mezi pět
zvolených. Ale rada se zřejmě in-
spirovala skrytou církví a její činnost
je dobře utajena. Lze dohledat jen to,
že existuje.

Advent i Vánoce proběhly v ob-
vyklém poklidu a neklidu, nebyly
nějaké velké mimořádnosti. Jen na
betlémské události jsme se mohli
připravit lépe než jiné roky. Vedle
kostela bylo slámové dovádiště pro
menší děti, takže celý advent vchod do
kostela připomínal vstup do chléva.
Dětská vánoční mše svatá byla jako
každoročně úžasná. Být na ní, je veliká
radost. Snad i pro rodiče. Jen po
půlnoční nebyl obvyklý Tomáškovský
svařák. Zodpovědně jsem připravil
karamel i vývar z koření a provoněl
tak sakristii na několik týdnů, ale
podcenil jsem přechod na jiný druh
energetického media. Dal jsem víno
ohřívat v obvyklou dobu, ale už
se na potřebnou teplotu do konce
bohoslužby neohřálo. Naštěstí mar-
ketingově zdatní kamarádi ho pře-
jmenovali na Tomáškovký vlažák
a nápoj podávali pod tímto názvem.
Dobré jméno Tomáškovského svařáku

tak nebylo zostuzeno a příští rok jeho
nabídku můžeme obnovit.

Náš kaplan Jožka a řada spolupra-
covníků o adventních sobotách zpří-
stupnili náš kostel všem. Akce byla
úspěšná, v kostele bylo stále živo.
Byla tam krásná atmosféra, všechna
elektrická světla byla zhasnuta, kos-
tel osvětlovaly jen svíčky. Pochvalo-
val jsem si jak vše dobře funguje,
neměl jsem s tím žádnou práci. Jen
na přípravu večerní mše bylo méně
času, ale vše bylo v pohodě. V pohodě
jsem přestal být, až když jsem dostal
fotodokumentaci k vytištění. Všechny
snímky byly typu ”černoši v tunelu“.
V tmavém kostele nejde mobilem nic
jiného vyfotit, opravdu tam byla pří-
tomna hlavně tma. Dnešní možnosti
úpravy digitální fotografie jsou velké,
jenže když jsem docílil toho, že bylo
poznat, co na snímku je, zas to neod-
povídalo realitě, která byla opravdu
temná. Nakonec jsem snad dosáhl ně-
jakého přijatelného kompromisu, ale
byla to fuška.

Jsem spokojený, že i ve vánoční
době byl náš kostel otevřen více než
jiné roky. Chodilo velké množství
lidí a nejen k betlému. A tak jako
o adventních sobotách i v tyto dny
pomáhal značný počet farníků. Jen na
službu Nový rok odpoledne se nikdo
nepřihlásil, ale i lidí chodilo výrazně
méně než jiné dny. Aspoň máme dost
zkušeností pro příští rok.
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Už několik let máme kromě
vyřezávaného betléma v boční lodi
i květinový betlém před hlavním
oltářem. Letos byl obzvláště bohatý.
Ale možná ta nádhera byla až příliš
působivá. Už před mší jsem si všiml
postavy, která se plazí před oltářem až
ke květinovému betlému. Po skončení
bohoslužby, vlastně hned poté, co
kněz odešel, už lezla až nahoru
k oltáři i pod něj. Působila jako osoba
duševně chorá. Okamžitě jsem vy-
startoval s tím, že případně zavolám
takovou tu polstrovanou sanitku, co
má kliku jen zvenku. Když jsem ji
sundal z oltáře, ukázalo se, že ona
osoba byla tak uchvácena jeho výzdo-
bou, že měla nezvladatelné nutkání
si vše prohlédnou ze tří centimetrů.
Hodnou chvíli trvalo, než se z toho
omámení probrala. Využívám proto
tento prostor k oslovení našich květi-
nářek: ”Děvenky, vy víte, že jste
moje oblíbenkyně, ale zkuste trochu
potlačit svoji nekonečně košatou
uměleckou invenci a více využívat
prostší výrazové prostředky. Je to
v zájmu duševního zdraví národa!“

Před půldruhým rokem jsme
spustili akci Aktivní zálohy. Chtěli
jsme vytvořit sdílenou tabulku kon-
taktů aktivních farníků. Moc se to
nepovedlo. Na první výzvu se při-
hlásilo jen necelých 30 lidí a na druhou
se ozvaly ještě tři dámy. Přes záložáky
se mi podařilo získat jen nové zvoníky,
kteří nahradili dlouhé roky fungující

bratrskou dvojici Michala a Dalibora.
To je jediné pozitivum, i když možná
velké. Na poslední zvonění 23. pro-
since v den státního smutku přišli
zvoníci i se svými syny, takže o tuto
službu je možná postaráno na de-
setiletí. To bylo vše. I jeden z iniciátorů
záloh, když potřeboval pomocníky na
Noc kostelů, tento adresář nevyužil
a hledal ve facebookové skupině
farníků. To mě přesvědčilo a Ak-
tivní zálohy rozpouštím. Překonám
svoji velmi značnou nechut’ k té
cenzurované asociální síti a facebook
si pořizuji. Vždy jsem si myslel, že
facebook je spíše platforma na se-
beprezentaci než na vzájemnou komu-
nikaci, ale ta skupina dobře funguje.
Jmenuje se Farníci Brno-sv. Tomáš.

Po několikaleté odmlce opět začí-
nají práce nad sacristií v horní části bý-
valé mariánské kaple. Snad se podaří
v dohledné době tento prostor zpří-
stupnit. Na faře už je zase občas pře-
tlak akcí a tato prostora by se k využití
hodila.

Ještě mám jednu informaci. Byl
jsem upozorněn, že značná část
farníků netuší, že máme u sacristií
funkční nástěnku s řadou fotografií
z farních akcí. Některá fota publiku-
jeme v Tomáškovi, ale na nástěnce
je jich mnohem více. O tu nástěnku
se dlouho nikdo nestaral a byly tam
i materiály dva roky staré. Před
necelým rokem jsme si s Veverkou
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přisvojili nám nepříslušející pravo-
moc a povýšili jsme na nástěnkářku
Janu Fialovou. Dělá to tak perfekt-
ně jako všechno ostatní. Fotogalerie
je pravidelně aktualizována. O této
nástěnce ví jen ministranti, členové
chrámových sborů, rodiče s malými
dětmi, a ti, co mají potřebu si něco
vyřídit v sacristii nebo na záchodě.
Zkuste tam někdy zajít a podívat se.

Uplynulá doba mi přinesla i jedno
osobní pozitivní zjištění. Jednoho
pravidelného, byt’ ne vždy jásavě
vítaného návštěvníka už roky upo-
zorňuji, aby si nesedal na akumu-
lační kamna. Nedělá jim to dobře
a musíme je složitě a nákladně udržo-
vat a opravovat. Až nedávno uznal
moji kostelnickou autoritu a začal
mě respektovat. Tuto zimu si už na
akumulačky nesedá. Začal si na ně
lehat. Tož, zase su o něco míň hlópé.

Pavel Pandan Zahradník

Příběh pro děti

Kubík si znovu prohlížel nové
lyže, které přinesl Ježíšek a nemohl
se dočkat, až konečně vyskočí
z lanovky a pořádně to rozjede
z kopce dolů. Zatímco si balil do
tašky oblečení a knížku, nakoukla
do pokoje maminka. „Tak to vypadá,
že sněhu letos moc nebude. I když

jsou jaráky hned začátkem února,
čeká nás pěkná obleva.“ Než si Kuba
rozmyslel, co odpoví, vyletělo z něho
v naštvanosti: „To je proto, že ne-
jedeme do Alp jako všichni ostatní,
ale jen do blbých Jeseníků!“ A místo
rychlé jízdy ve sluníčku po široké sjez-
dovce si představil divoké kličkování
mezi ostatními lyžaři na umělém
sněhu. Maminka se zarazila, protože
původně nechtěla děti zatěžovat vlast-
ními starostmi. Ale nakonec zvážila,
že už je pát’ák dost velký na to,
aby znal pozadí různých rozhodnutí.
„Kubi, až bude i nejmenší Liduška
umět nejen chodit, ale zvládne taky
stát na lyžích, můžeme vyjet celá ro-
dina někam, kde bude sněhu habaděj.
Ted’ je pro nás ale důležité, být někde
aspoň chvilku společně a nestrávit
dva dny na cestě. Prostřídáme se na
různé výlety, vyrazíme do aquaparku,
a když zase napadne sníh, táta s tebou
určitě vyjede aspoň na jeden den
na sjezdovku, abyste ty skvělé lyže
pořádně vyzkoušeli.“

Kuba se trochu zastyděl, ale hlavně
byl rád, že se maminka nezlobí za to,
co řekl. „Mami, vždyt’ já vím. Vezmu
s sebou na hory tu novou deskovku
od babičky a třeba zapojíme i našeho
malého skřítka Lidušku na házení
kostkou!“. Mamince spadl kámen ze
srdce a bylo jí jasné, že v takové partě
budou jarní prázdniny skvělé, i kdyby
celé propršely.

Veronika Veverka Papoušková
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